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TŘEBÍČ - V  posledních 
dnech českou veřejnost silně 
zasáhl příběh dvacetiměsíční 
Madlenky, která nutně po-
třebuje dárce kostní dřeně. 
Její případ opět ukazuje, jak 
se česká společnost dokáže 
semknout, když jde o  zá-
chranu lidského života. Lidé 
sdílejí výzvy na sociálních 
sítích, zapojují se do registru 
dárců a  ukazují, že solidarita 
a  ochota pomoci jsou stále 
pevně zakořeněné hodnoty. 
Tisíce lidí během několika dní 
zaplnily registry dárců kostní 
dřeně po celé republice.

Ve čtvrtek 3.  dubna se 
k  této vlně přidala také Ne-
mocnice Třebíč, kde proběhl 
speciální nábor dárců kost-
ní dřeně. Umožnilo to lidem 
z  Třebíčska zapsat se do re-
gistru přímo ve svém regionu 
a  zvýšit tak šance pacientům 
na nalezení vhodného dárce. 
Dárcovství kostní dřeně v Ne-
mocnici Třebíč zorganizovala 
Jitka Mácová, tisková mluvčí 
nemocnice. Lidé se na ni začali 
obracet s  tím, že by rádi po-
mohli malé Madlence, avšak 
kapacity odběrového střediska 
na krev a plazmu v Třebíči ne-
stačil. Zájem stále rostl, a pro-
to hledala alternativu. „Bylo 
mi líto, že jinde ve městech 
jsou odběrové dny a  u  nás 
ne. Kontaktovala jsem koor-
dinátorku náboru z  Českého 
národního registru dárců dře-
ně a domluvila s ní náborový 

Do registru dárců kostní dřeně 
se přihlásilo 175 dobrovolníků

TŘEBÍČSKO (mad)  – Denní 
centrum Barevný svět si připo-
mene dvacet let výročí svého 
založení. Oslavy jsou napláno-
vány na sobotu 12.  dubna od 
10 do 14 hodin v  prostorách 
nádvoří zámku v  Hrotovicích 
a v přilehlém okolí. Návštěv-
níci se mohou těšit na vystou-
pení mažoretek, Hrotovčánku 
a  velmi pestrý doprovodný 
program. U  příležitosti dva-
cetin organizace s  bohulibou 
náplní činnosti jsme krátce 
vyzpovídali ředitele Antonína 
Nekulu.

Jakou cestu ušel Barevný svět 
za dobu své existence?

Za těch dvacet let obrovskou. 
Od dobrovolné práce několika 
nadšenců po komplexní orga-
nizaci nabízející profesionální 
podporu osobám s mentálním 
a  kombinovaným postižením 
v  několika službách a  měs-
tech regionu. Aktuálně po-
skytujeme služby zhruba 170 

klientům. Počet pracovníků je 
kolem padesáti, většinou na 
zkrácený úvazek.

Jaké služby nabízíte?
Denní centrum Barevný svět 

nabízí osobám s  mentálním 
a  kombinovaným postiže-
ním od 1 roku do 80 let služ-
by dvou denních stacionářů 
v  Třebíči, dále chráněné byd-
lení s domácnostmi v Třebíči 
a  Hrotovicích a  sociální re-
habilitaci v  Jaroměřicích nad 
Rokytnou. Náš dceřiný sociální 
podnik Barevný svět Třebíčsko 
zaměstnává osoby se zdravot-
ním postižením na chráněných 
pracovních místech v  kavár-
nách a šicí dílně. Nabízíme tak 
ucelený systém podpory od 
prvních krůčků až pro pracovní 
zapojení nebo bydlení.

Jak vnímáte začlenění osob 
s postižením v dnešní společ-
nosti?

Společnost je v tomto ohle-

Dvě dekády pomáhají lidem s mentálním  
či kombinovaným postižením

du o hodně dál než před dvace-
ti lety. Ať už v sociálních služ-
bách, školství nebo v  oblasti 
pracovního zapojování. Velkou 
zásluhu na tom mají především 
organizace věnující se této pro-
blematice, ať už státem zřizo-
vané, nebo neziskové, jako je 
např. Denní centrum Barevný 
svět. Samozřejmě určité barié-
ry, například v podobě stereo-
typů, budou existovat stále, ale 
je naším úkolem je překonávat.

Je podpora vás a  vám po-
dobných organizací dostateč-
ná ze strany státu, samospráv?

Jednoletý systém financová-
ní organizací v sociálních služ-
bách nedovoluje žádné velké 
plánování. Na druhou stranu 
to podstatné v rámci podpory 
se děje na úrovni kraje a samo-
správ. V  Barevném světě vní-
máme dobrou podporu našeho 
kraje i  většiny měst a  obcí, 
ve kterých působíme, stejně 
jako mnoha regionálních firem 

nebo soukromých dárců.

Co by vám k 20. narozeninám 
udělalo největší radost?

Dlouhodobě bojujeme s do-
sluhujícími auty, takže bychom 
potřebovali nový automobil 
pro přepravu klientů do den-
ních stacionářů. Při příležitosti 
20. výročí otevíráme veřejnou 
sbírku, která nám snad v jeho 
pořízení pomůže. Jinak mi sa-
mozřejmě dělá radost to, když 
se našim klientům daří najít své 
místo ve společnosti, komuni-
tě a když dokážou maximálně 
rozvíjet svůj potenciál. Potěší 
mě také, když s námi prožije-
te oslavy 20. výročí, začínáme 
již 12.  dubna v  Hrotovicích, 
pokračujeme 13. června v Tře-
bíči, 10. července v Jaroměři-
cích nad Rokytnou a končíme 
18.  října ve Valči. Myslím, že 
veřejnosti nabídneme zajíma-
vý program, podrobnosti a ak-
tuality najdete např. na našem 
Facebooku.

den přímo v naší nemocnici,“ 
uvedla Mácová.

Nakonec se ukázalo, že stěr 
z  úst lze provést prakticky 
kdekoliv. Proto padla volba na 
zasedací místnost nemocnice, 
kde se nábor uskutečnil. Ve 
čtvrtek 3. dubna od 13. hodiny 
se prostory zasedací místnos-
ti v  Nemocnici Třebíč plnily 
dobrovolníky ve věku 18–35 
let, kteří se rozhodli pomoci. 
Objevovalo se zde mnoho stu-
dentů a mladých rodin s dět-
mi. Mnohé z  nich inspiroval 
právě příběh malé Madlenky. 
Ve vestibulu si nově příchozí 

nejprve vyslechli všeobecné 
informace o dárcovství – jaký 
by byl postup, pokud by se sta-
li vhodnými dárci, jak probíhá 
samotné dárcovství a že vstu-
pem do registru se nestávají 
dárci pouze pro Madlenku, ale 
pro všechny pacienty na celém 
světě. Pravděpodobnost sho-
dy je však pouze jedno procen-
to, a proto je každý nový dárce 
nesmírně důležitý.

Následoval přesun do zase-
dací místnosti, kde probíhaly 
instrukce k samotnému nábo-
ru. Vše bylo perfektně organi-
zované a detailně vysvětlené. 

Dámy z  Českého národního 
registru dárců dřeně krok za 
krokem instruovaly, jak vy-
plnit dotazník a  jak správně 
provést stěr z  úst. Po prove-
dení stěru byly vzorky opatrně 
umístěny do obálky a  násle-
dovala závěrečná kontrola do-
kumentů. Pak už zbývalo jen 
doufat, že právě tento vzorek 
někomu pomůže zachránit ži-
vot. Po náboru bylo v Třebíči 
zaregistrováno 175 nových 
dárců. „S  výsledkem jsme 
spokojeni. Lidé přicházeli prů-
běžně a krásně se střídali. Nej-
víc lidí přišlo kolem třetí ho-

diny, kdy skončila studentům 
škola a lidé odcházeli z práce. 
Přibližně deset lidí jsme muse-
li odmítnout kvůli zdravotní-
mu stavu nebo užívání léků,“ 
dodala Mácová.

České registry odhadují, že 
se během posledních týdnů 
nově zapsalo až 18 tisíc nových 
dárců. Každý rok v  České re-
publice onemocní stovky lidí 
leukémií a  jinými poruchami 
krvetvorby. Pro mnohé z nich 
je transplantace kostní dřeně 
jedinou nadějí na uzdravení. 
Čím více lidí se do registru za-

píše, tím větší je šance, že se 
pro každého nemocného poda-
ří nalézt tu správnou genetic-
kou shodu. I já osobně jsem se 
rozhodla k  registraci připojit. 
Představa, že někde na světě 
je člověk, kterému bych moh-
la zachránit život jen tím, že 
se zapíšu do registru, mi přišla 
neuvěřitelná. Pokud můžu ně-
komu dát šanci na život, proč 
bych to neudělala? Možná ně-
kdo bude potřebovat právě mě 
a já budu jeho nadějí. 
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